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BARTOŠOVICE – Sýčci či sovy pálené 
houkající na beskydských kopcích, 
orli skalní opět po sto letech brázdí 
české nebe. Záchranné stanici pro 
volně žijící živočichy v Bartošovi-
cích na Moravě pomůže uskutečnit 
její plány další z dotací z „koláče“ 
Nadace OKD. Zkrátka nemají přijít 
v daném případě ani ostatní ope-
řenci a jiní tvorové v nouzi.

„Fungujeme už čtvrt století, vy-
střídalo se nám tady na jedenáct 
tisíc zvířat. Z nich se více než pa-
desát procent vrátilo zpět do volné 
přírody,“ představil bartošovickou 
stanici provozovanou pobočkou 
Českého svazu ochránců přírody 
v Novém Jičíně její šéf Petr Orel. 
Po NOKD chtěli půlmilionovou 
částku na projekty pro loňský, le-
tošní i příští rok. „Třeba v lednu jsme se vůbec 

nenudili. Do péče jsme přijali 
pětačtyřicet jedinců. Nejčastěj-
ší úrazy byly po střetu s auty či 
po nárazu do elektrických drá-
tů,“ přiblížil situaci Petr Orel. 
Pomáhali deseti káňatům, šesti 
poštolkám a labutím, třem puští-
kům, ale i netopýrům, havranu, 
kachně, vráně, volavce, krahujci, 
lysce, kormoránovi, kosovi, on-
datře, ježkovi…

Stanice v Bartošovicích však 
nevrací do přírody jen živočichy 
uzdravené po zranění. Má i tři 
dlouhodobé programy počítající 
s obnovou kriticky ohrožených dru-
hů. Prvním je orel skalní; od roku 
2006 vypustili jedenáct exemplářů. 
Například orel Jakub létá se satelit-
ní vysílačkou na Přerovsku, samice 
Isabela či samec Kysučan hnízdí 
v Beskydech.

Ostatní programy jsou pro sovy 
pálené a sýčky obecné. „Monito-
ring a ochrana hnízdních bioto-
pů i samotných hnízdišť, odchov 
v zajetí, vypouštění odchovaných 
mláďat. Naším cílem je posilovat 
stávající populace a stejně tak i za-
kládat nové. Prospěch z toho nemá 
mít jen určitá skupina obyvatel, 
nýbrž společnost jako celek,“ kon-
statoval Orel.

Ochranáři z Novojičínska, kte-
ré NOKD podpoří z grantů „Pro 
budoucnost“, nezapomínají ani 
na ekologickou výchovu či osvětu. 
Více na webu www.csopnj.cz.

Radek Lukša

KARVINÁ – Přijít a setkat se! Jedno-
duchou myšlenku měla iniciativa 
Dokořán, když žádala Nadaci OKD 
o příspěvek na „komunitní cent-
rum“. Kdokoliv z ulice může vejít 
a využít ho – místnost na fryštát-
ském náměstí v domě řečeném 

Agape patřící evangelíkům, luterá-
nům, je opravdu dokořán.

„Máme zde otevřený prostor 
sloužící právě a především k vzá-
jemnému setkávání. Kamarádů, 
maminek s dětmi, různých občan-
ských sdružení, souvěrců…“ uvedl 

Daniel Cieślar, zástupce iniciati-
vy Dokořán. Ta dostala na projekt 
„Komunitní centrum Agape na ná-
městí“ od Nadace OKD stotisíco-
vou dotaci.

Za to rekonstruovali prostory 
v přízemí tak, aby byly důstojné 
i příjemné. Nechybí koutek pro 
děti ani kuchyňka. „Kafe si tady 
můžete samozřejmě uvařit taky. 
Zatím ale z vlastních zdrojů,“ 
upřesnil Cieślar. Brzy přibude i po-
čítač s internetem a dobrovolníci 
zajistí v pracovních dnech celotý-
denní provoz.

Jako první shodou okolností 
využily místa k setkání mamin-
ky z Barborky – a byly spokojeny. 
V prostorách zařízených z na-
dačního programu „Pro radost“ 
se mají konat koncerty, výstavy, 
přednášky, prostě akce, kde se bu-
dou lidé setkávat. Více na interne-
tu na www.dokoran.info/index_
new.php. uzi

Vrací nám do přírody orly a sovy
Záchranná stanice v Bartošovicích za čtvrtstoletí pomohla jedenácti tisícům zraněných tvorů

Dokořán otevřené místo k setkávání
Karvinské komunitní centrum Agape jako první využily shodou okolností maminky z Barborky
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Petr Orel (vpravo), šéf bartošovické stanice, s jedním z „pacientů“.

Záchranný program pro orly skalní počítá 
s územím celé republiky.
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Nechybí koutek pro větší i menší děti a hračky nebo hudební nástroje.

Místa k setkávání v Agape využily jako první maminky z Barborky.

Daniel Cieślar z iniciativy Dokořán ve vstupu do komunitního centra.

Lepší internet 
pro nevidomé
OSTRAVA – Dneska už je to zase 
skvělé, pochvaloval si nevidomý Karel 
Kurland, když si v pondělí 16. března 
sedl k internetu. Na počítači Zvukové 
knihovny v pobočce Knihovny města 
Ostravy u Sýkorova mostu k tomu 
totiž není očí až zase tolik zapotřebí. 
Díky Nadaci OKD tady mají nejlepší 
program pro zrakově postižené, jaký 
je v České republice aktuálně k mání.

„Řádek po řádku to mluví, co 
potřebuji. Čte to všechny textové 
informace. Když je popsaná grafika, 
tak i tu,“ konstatoval Kurland, ředitel 
sdružení na pomoc nevidomým a sla-
bozrakým TyfloCentra. Internet pro 
tyto spoluobčany funguje devátým 
rokem. Nadace OKD pomohla pořídit 
upgrade programu a dala i peníze 
na majáčky, které do Zvukové knihov-

Pestrý život  
v okolí dolů
PETŘVALD – Sovy, vydry, kolčavy, 
raci, čejky, užovky, volavky, bobři… 
Docela pestrý je život zvířeny na území 
bývalého okresu Karviná, jehož celou 
třetinu zabírají domy, cesty a průmyslo-
vé areály – především šachty. Komu se 
tady nepoštěstí zahlédnout různé tvory 
na vlastní oči, má šanci na výstavě 
„Skrytá příroda v hornické krajině“.

„Připravilo ji Muzeum Těšínska spo-
lečně s katedrou biologie a ekologie 
na Přírodovědecké fakultě Ostravské 
univerzity. Jsou zde k vidění vybrané 
druhy organismů obývajících toto území 
i spousta zajímavých informací nejen 
o jejich životě, ale rovněž o výzkumu 
i ochraně přírody,“ oznámili k expozici 
v Technickém muzeum v Petřvaldě.

„Skrytou přírodu v hornické krajině“ 
v muzejním podání mohou její milovníci 
obdivovat až do podzimu. uzi

Karel Kurland u internetu.

V okolí šachet žijí i sovy.

Technické muzeum v Petřvaldě vysta-
vuje skrytou přírodu v hornické krajině 
Karvinska. Tohle je zvukový majáček.

Samé jedničky Nadaci OKD!
OSTRAVA – Podle prvního rozdělení grantů to 
vypadá, že Nadace OKD má poměrně přesnou 
představu, kde je potřeba pomoci. Moc mě osobně 
potěšil jeden z cílů grantové pomoci – pro radost 
a vzdělání. Je velice hodno ocenění, že někdo myslí 
i na radost a je ochoten projekty, které ji mohou 
přinést, finančně podpořit.

Přesně těmito slovy zdůvodnila knihovnice 
Miroslava Mikušková, proč dávala samé jedničky 
na vysvědčení pro Nadaci OKD. „Však o to přišla 
žádost v jejím bulletinu. Nezávazně se tak má hodnotit její činnost po roce fungování,“ 
vysvětlila vedoucí Zvukové knihovny KMO, jednoho z příjemců nadační pomoci. uzi


